

Press Release

Parliamentary Assembly Communication Unit

Ref: 586b08

Tel: +33 3 88 41 31 93

Fax :+33 3 90 21 41 34

pace.com@coe.int

internet: www.coe.int/press



47 members

Albania
Andorra
Armenia
Austria
Azerbaijan
Belgium
Bosnia and Herzegovina
Bulgaria
Croatia
Cyprus
Czech Republic
Denmark
Estonia
Finland
France
Georgia
Germany
Greece
Hungary
Iceland
Ireland
Italy
Latvia
Liechtenstein
Lithuania
Luxembourg
Malta
Moldova
Monaco
Montenegro
Netherlands
Norway
Poland
Portugal
Romania
Russia
San Marino
Serbia
Slovakia
Slovenia
Spain
Sweden
Switzerland
"the former Yugoslav Republic of Macedonia"
Turkey
Ukraine
United Kingdom

PACE President on Kozulin's liberation: 'a positive step, but no bargaining over democracy and human rights'

Strasbourg, 18.08.2008 - 'Mr Kozulin, once the most prominent political prisoner in Belarus, is now a free man once more. I welcome his unconditional liberation and I express my sympathy for the suffering he has undergone during these years' said Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) President Lluís Maria de Puig commenting today on the release of Alexander Kozulin, opposition candidate in the 2006 presidential contest.

'For our Assembly, bringing Belarus into the fold of European democracies is a priority and the release of political prisoners an unfaltering demand. Mr Kozulin's liberation, therefore, is a step in the right direction' added President de Puig.

Despite welcoming the liberation, Mr de Puig clearly said that the Assembly would not lessen its efforts over the fate of other political prisoners or other human rights abuses in Belarus: 'There is no bargaining over democracy and human rights. PACE will certainly take into account meaningful and consistent steps from the part of the authorities but will not turn a blind eye to violations of universal rights and freedoms. In particular, the current pre-electoral period is key to assessing whether the authorities are prepared to create the conditions for free and fair elections, which are the basic requirement of any democracy,' he concluded.

Libération de Kozouline : « une initiative positive, mais qui ne justifie aucune concession en matière de démocratie et de droits de l'homme », selon de Président de l'APCE

Strasbourg, 18.08.2008 - « M. Kozouline, le plus connu des prisonniers politiques du Bélarus, est de nouveau un homme libre. Je me réjouis de sa libération inconditionnelle et je compatis aux souffrances qu'il a endurées pendant sa détention », a déclaré Lluís Maria de Puig, Président de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE), à propos de la libération d'Alexandre Kozouline, candidat de l'opposition lors des élections présidentielles de 2006.

« Pour notre Assemblée, faire entrer le Bélarus dans la famille des démocraties européennes est une priorité, et la libération des prisonniers politiques est une exigence incontournable. La libération de M. Kozouline est donc une mesure qui va dans le bon sens », a ajouté le Président de Puig.

Tout en se réjouissant de cette libération, M. de Puig a indiqué clairement que l'Assemblée ne relâcherait pas sa vigilance à l'égard du Bélarus et continuerait à se préoccuper du sort des autres prisonniers politiques et à dénoncer les atteintes aux droits de l'homme : « La démocratie et les droits de l'homme ne souffrent aucune concession. L'APCE tiendra évidemment compte des efforts significatifs et durables des autorités, mais ne fermera pas pour autant les yeux sur les violations des libertés et des droits universels. En particulier, une observation attentive de l'actuelle période préélectorale permettra de déterminer si les autorités sont disposées à créer les conditions nécessaires à la tenue d'élections libres et équitables, qui sont l'élément de base de toute démocratie », a-t-il conclu.

The Parliamentary Assembly brings together 318 members from the national parliaments of the 47 member states.

President: Lluís Maria de Puig (Spain, SOC) ; Secretary General of the Assembly: Mateo Sorinas.

Political Groups: EPP/CD (Group of the European People's Party); SOC (Socialist Group); EDG (European Democratic Group); ALDE (Alliance of Liberals and Democrats for Europe); UEL (Group of the Unified European Left).